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Referat fra bestyrelsesmødet den 20. juni 2023 
 

Deltagere 

Udpegede medlemmer: Jens Christian Moesgaard Rauhe, Jesper Laubjerg, Per Bisgaard, Jane Dodensig 

Hermansen 

Medarbejderrepræsentanter: Thomas Ryltoft Larsen, Jens Nørmark Christensen 

Rektor: Jette Rygaard 
Protokolfører: Ralf Michael Leimbeck 

Afbud: Anna Larsen, elevrepræsentanter Mikkel Emil Dybdal Kynæb (2t) & Louis Therkel Abel Gustav Olsen (2s) 

 

 

1. Godkendelse af dagsordenen og underskrift på referatet fra sidste møde 

Dagsordenen blev godkendt af bestyrelsen. 

 

2. Velkommen til nyt bestyrelsesmedlem  

Gymnasiets nye økonomichef, Thomas Ryltoft Larsen, blev budt velkommen i bestyrelsen. Thomas er valgt til 

bestyrelsen som medarbejderrepræsentant for TAP-afdelingen. 

 

3. Perioderegnskab og fremtidige disponeringer 

a. Gennemgang af perioderegnskab /Thomas 

Perioderegnskabet pr. 31. maj 2023 viser et resultat på 2,46 mio. kr., som ligger meget tæt på de forventede 

2,53 mio. kr. Grundet periodeforskydninger viser regnskabet en stigning i lønninger, samtidig kan der ses et 

lavere forbrug pga. diverse besparelser på forsyning (især El), vedligeholdelse og undervisningsmidler, hvor 

budgetudvalget allerede ved deres sidste møde havde reageret på gymnasiets økonomiske situation (jf. 3b). 

For at forbedre gennemsigtigheden i regnskabet efterspurgte bestyrelsen, at der ved kommende regnskaber 

oplyses procentafvigelser på perioderegnskabets forskellige poster. 

 

b. Revideret budget på baggrund af det lave ansøgertal /Jette 

I kommende skoleår får gymnasiet kun 86 stx (40 færre end budgetteret) og 46 hf elever (ti flere end 

budgetteret) – alt i alt en betydelig nedgang i elevtal, hvilket formentlig fører til, at årsresultatet bliver 1,3 mio. 

i underskud. På den baggrund præsenterede rektor et revideret budget, som viser, at gymnasiet prøver at 

spare på mange områder, herunder bl.a. på drift, forsyning, kompetenceudvikling, elevaktiviteter og 

undervisningsmidler (jf. punkt 3a). Samtidig har gymnasiet allerede i foråret foretaget personaletilpasninger, 

hvilket dog ikke vil afspejles i indeværende regnskabsår på grund af opsigelsesvarsler. 

 

c. Energirenovering/Thomas Filbert 

Der arbejdes fortsat med at indhente priser til energirenovering og etablering af solceller på taget. Teknisk 

Servicechef Thomas Filbert gav et status på arbejdet. Den samlede investering til taget forventes at udgøre ca. 

2,5 mio. kr. og skal omfatte renovering af rytterlyset i hallen (utæt og dårlig isoleret), tagpap på 60’er 

bygningen og solceller: 

 

- Gymnasiet har fået to tilbud på renovering af rytterlyset på hhv. 0,3 og 0,41 mio kr.  

- Gymnasiet har fået to tilbud på tagpap til 60’er bygningen på hhv. 1,68 og 1,91 mio kr.  

- Solceller koster mellem 0,5 mio. kr. for et 50 kW anlæg og 0,73 mio. kr. for et 100 kW, evt. med en 

batteriløsning oveni. Der anbefales dog at vente med batterier, fordi udviklingen ikke er langt nok. Der 

anbefales et anlæg på 50 kW, for at undgå at der skal betales for at aflevere strøm til forsyningsnettet. 

- Der er i øjeblikket ingen tilskud på solceller, men muligvis på energirenovering (isolering). 

 

Gymnasiet har mulighed for at optage et fastforrentet lån. Iflg. gymnasiets finansielle strategi skal max 1% af 
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omsætningen bruges på renter og afdrag (dvs. 420.000 kr.), hvilket passer med nævnte projekt. Den 

langfristede gæld må max være 15% af omsætningen (6.300.000), hvilket næsten passer med et nyt lån på 

3.300.00 mio. kr. og den nuværende gæld på 4.000.000 mio. kr. Den finansielle strategi vil blive gensbesøgt 

inden en endelig godkendelse af et nyt lån.  

 

Betingelser for at optage lån er i øjeblik ugunstige. Da renoveringen skal gennemføres i en sommerferie (tidligst 

2024), skal lånet i så fald også først optages til den tid. 

 

Bilag: A Perioderegnskab – eftersendes umiddelbart inden mødet 

 B Revideret budget juni 2023 

 

Bestyrelsen tog perioderegnskabet til efterretning og godkendte det reviderede budget. Bestyrelsen opfordrede 

til at fortsætte med planerne om energirenovering og solceller på taget. 

 

4. Kort orientering om opgavefordeling og planlægning af kommende skoleår 

I løbet af maj har ledelsen udarbejdet en opgaveportefølje for den enkelte underviser. Rektor fremlagde 

principperne i planlægningen og informerede om personaletilpasningen foretaget på baggrund af det lave 

søgetal til gymnasiet. Antallet af klasser reduceres i kommende skoleår med én, hvilket resulterede i at 

gymnasiet var nødt til at afskedige én lærer og nedsætte arbejdstiden for yderligere tre lærere – i alt en 

reduktion på 1,5 årsværk. Herudover barsel, frivillig nedsættelse af arbejdstid og pædagogikum svarende til 

yderligere ét årsværk. 

 

Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 

5. Tema: Reformkommissionens udspil og fremtidens ungdomsuddannelser i Vesthimmerland 

Reformkommissionen er kommet med sit andet udspil til struktur af uddannelsessystemet i Danmark. Denne 

gang er fokus på ungdomsuddannelserne. Samtidig ser Vesthimmerland ind i små ungdomsårgange, og de 

enkelte ungdomsuddannelser kan være udfordret på elevtal – jf dagsordenpunktet om samarbejder på sidste 

bestyrelsesmøde. Rektor kom med et kort oplæg og lagde op til en drøftelse i bestyrelsen om muligheder og 

ønsker for gymnasiet og ungdomsuddannelserne i Vesthimmerland.  

 

Vesthimmerlands styrker er, at alle ungdomsuddannelserne er til stede og at der er en relativ god fordeling af 

elever uddannelserne imellem. Svaghederne er, at produktiviteten i Nordjylland kun er vokset 4% siden 2008 

(14% på landsplan). Det kan ændres ved at virksomhederne i Vesthimmerland ansætter flere medarbejdere 

med lange videregående uddannelser. I Vesthimmerland er der desuden for mange, der falder fra 

ungdomsuddannelserne (mest eud) og det er vanskeligt at fastholde drengene. Flere end 8,1 % af de unge i 

Vesthimmerland er uden job og uddannelse. Muligheder for Vesthimmerland er at sætte fokus på 

samfundsbehov (fx velfærdsteknologier og grøn omstilling), at få flere med høj uddannelse i arbejdsstyrken og 

at nytænke uddannelsesstrukturen. Truslen for Vesthimmerland er demografien – antallet af unge er faldende. 

 

VHG’s styrker er, at der er høj faglighed og god trivsel, uddannelserne er almendannede, gymnasiet er 

leveringsdygtig til professionsuddannelserne og mange af studenterne har matematik på A niveau. 

Svaghederne er, at der er for få naturvidenskabelige og sproglige elever.Det politiske fokus på 

erhvervsuddannelser og den svingende økonomi er også en udfordring for gymnasiet.  

 

 Bestyrelsen drøftede oplægget og mulige tiltag som følge af de svagheder og styrker rektor påpegede. 

Bilag: C Baggrundsanalyse for drøftelser 

 D Nye reformveje 2: https://reformkommissionen.dk/udgivelser/nye-reformveje-2/  

 

Bestyrelsen drøftede oplægget og forslog at fortsætte diskussionen, ved at invitere rektor fra Struer 

https://reformkommissionen.dk/udgivelser/nye-reformveje-2/
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Gymnasium, som har fusioneret med hhx og htx. 

 

6. Gymnasiets navn: Vesthimmerlands Gymnasium 

Gymnasiets navn med ”og HF” signalerer, at gymnasiet for små 20 år siden blev lagt sammen med Ranum HF. 

Siden da er der sket rigtig meget, og spørgsmålet er, om gymnasiets navn måske er lidt gammeldags. Flere af 

hf-eleverne påpeger, at der ikke må siges hf’er og studenter, da de jo alle er studenter fra det almene 

gymnasium. Rektor præsenterede et forslag om, at gymnasiet alene skal hedde Vesthimmerlands Gymnasium. 

Stx og hf kan evt. tilføjes efter/nedenunder med småt. Det vil være et stærkt signal, at det almene gymnasium 

hedder Vesthimmerlands Gymnasium og at der ikke bliver gjort forskel på stx og hf. Et navneskifte kræver 

tilladelse fra ministeren, men bestyrelsen kan beslutte om der skal sendes en ansøgning. Det er vigtigt, at der 

er en god kommunikation omkring, hvorfor navnet ønskes ændret. 

 

Bestyrelsen godkendte, at der sendes en ansøgning til ministeren. 

 

7. Nyt fra rektor 

Rektor gav en kort status på gymnasiets projektansøgninger. 

 

8. Eventuelt 

Intet. 

 

 

Referent: Ralf Michael Leimbeck 
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Godkendelse af referatet: 
 

 

 

_________________________________________ 
Jens Christian Moesgaard Rauhe 
 
 
 
_________________________________________ 
Jesper Laubjerg 
 
 
 
_________________________________________ 
Anna Larsen 
 
 
 
_________________________________________ 
Jane Dodensig Hermansen 

_________________________________________ 
Per Bisgaard 
 
 
 
_________________________________________ 
Jens Nørmark Christensen 
 
 
 
_________________________________________ 
Thomas Ryltoft Larsen 
 
 
 
_________________________________________ 
Mikkel Emil Dybdal Kynæb

 
 
 

_________________________________________ 
Jette Rygaard


